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دو شنبه ۲9 آذر 1395
19 ربیع الاول 143۸ - شماره ۲1514

به  نامه ای  در  وزیر صنعــت 
رئیس جمهــور بــدون توجه به 
دســتور العمل شــورای رقابت 
مبنی بر عرضــه و قیمت گذاری 
پتروشیمی در بورس کالا، خواستار 
اصلاح مصوبه ستاد هدفمند سازی 

یارانه ها شد.
به گــزارش فــارس؛ محمدرضا 
نعمت زاده در این نامه که در تاریخ 18 
آذرماه 95 با عنوان »مشکلات عرضه 

انحصاری محصولات پتروشــیمی در بورس« ارسال کرده، ضمن تکرار بهانه های 
قبلی خود بر سر لزوم خروج محصولات پتروشیمی از بورس کالا خواستار اصلاح 
مصوبه ســتاد هدفمندسازی یارانه ها مبنی بر لزوم عرضه محصولات پتروشیمی 

در بورس کالا شده است.
این در حالی اســت که شــورای رقابت در مصوبه شــصت و سوم مورخ 29 
شهریور ماه 95 بر لزوم عرضه تمامی محصولات تولیدی شرکت های پتروشیمی 
در بورس کالا تاکید و هرگونه فروش خارج از بورس کالا و یا قراردادهای مستقیم 
این شرکت ها با مصرف کنندگان محصولات پتروشیمی در صنایع پایین دستی را 

به عنوان عرضه خارج از شبکه، غیرمجاز تلقی عنوان کرده است.
اما نعمت زاده که پافشاری های عجیب و غریبی در طول یک سال اخیر برای 
خروج محصولات پتروشیمی از بورس داشته در نامه خود خطاب به حسن روحانی 
مدعی شد با عنایت به برخی از مشکلات عدیده به وجود آمده در جریان عرضه 
و تقاضای محصولات مذکور و اجبار واحدهای پتروشیمی برای عرضه انحصاری 
محصولات خود در بازار بورس، شکایات فراوانی از صنایع بالادستی و پایین دستی 
جهت رفع موانع موجود مطرح شده است.وی درادامه ادعا کرده است: الگوی اجباری 
عرضه محصولات پتروشیمی در بورس کالا در هیچ کشوری در جهان وجود ندارد 
و این گونه تصمیمات، بدعتی جدید در یک اقتصاد مبتنی بر بازار می باشد که از 
اواخر دولت دهم بوجود آمده است.همچنین اجبار فعالان اقتصادی به فعالیت در 
یک بازار خاص، برخلاف روح کلی حاکم بر فصل نهم قانون سیاســت کلی اصل 

)44( قانون اساسی مبتنی بر »تسهیل رقابت و منع  انحصار« است.
دیگــر اینکــه صنایع پتروشــیمی مزیت اصلی کشــور بــرای جلب 
سرمایه گذاران داخلی و خارجی می باشد و در صورت اعمال مقررات اجباری 
و غیراختیــاری برای آن، جذابیت ســرمایه گذاری در این بخش از صنعت 

بسیار کاهش می یابد.
همچنین اجبار به فروش محصولات پتروشیمی در یک بازار خاص نظیر بورس 
کالا، علاوه بر اینکه هیچ مبنای قانونی ندارد، یکی از روش های مهم تامین مالی 

را نیز در اجرای پروژه ها کاملا ناکارآمد می سازد.
واکنش  رئیس سازمان بورس

در همین حال رئیس ســازمان دیروز در گفت وگو با فارس گفت: نامه وزیر 
صنعت به رئیس جمهور پیش از این در شورای رقابت بحث و پاسخ داده شده است.

شاپورمحمدی افزود: اغلب ابهام ها با تعامل وزارت اقتصاد بین سازمان بورس 
و وزیر صنعت حل و فصل و جای نگرانی نخواهد داشــت. ایرادهای وزیر صنعت 

ناشی از تفاوت برداشت است.

فرمانده قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیاء)ص( گفت: اگر برنامه ریزی 
مدونی برای فعال ســازی ظرفیت های داخلی صورت گیرد، امکان رفع 

معضل بیکاری در کشور وجود دارد.
سرتیپ پاسدار عبادالله عبداللهی در گفت وگو با تسنیم اظهار داشت: جوانان 
و نیروی کاری در کشــور داریم که بسیاری ازکشورهای جهان به داشتن چنین 
نیروی کار و جوانی غبطه می خورند؛ برخی کشــورها در حال واردات نیروی کار 
هستند و نیازهای بازار کار خود را از دیگر کشورها تامین می کنند و ما باید بیش 

از آنچه امروز به جوانان توجه می شود قدر آنها را بدانیم.
وی افزود: امروز اولویت اصلی کشور اشتغال زایی و توسعه بسترهای کارآفرینی 
است؛ می توانیم با توجه به ظرفیت های موجود، کل کشور را به کارگاه فعالی تبدیل 

کنیم که جوانان تحصیل کرده ایرانی در راه آبادانی کشور مشغول به کار شوند.
عبداللهی با بیان اینکه »دولت باید به توان داخلی بیش از پیش توجه کند«، 
گفت: اگر فعال ســازی ظرفیت های تولید در کشور را جایگزین واردات گسترده 
کنیم و اگر  به جای روی آوردن به شرکت های خارجی، از توان شرکت های ایرانی 
برای اجرای پروژه های عمرانی و توسعه کشور استفاده کنیم، هم مشکل اشتغال 
جوانانمان حل می شود و هم در جهت تحقق مبانی اقتصاد مقاومتی گام برداشته ایم 

که نتیجه ای جز اعتلای ملی و رونق اقتصادی برای کشور به دنبال ندارد.
فرمانده قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیاء)ص( با اشــاره به نیازهای توسعه ای 
کشور در بخش آب، برق، نفت، گاز، راهسازی، پلسازی و... اظهار داشت: امروز در 
زمینه های مختلف سدسازی، تونل سازی، راهسازی، توسعه میادین نفتی،  احداث 
نیروگاه ، احداث پالایشگاه و... که همگی از پیچیده ترین خدمات فنی و مهندسی 
بهره می گیرند، می توانیم با تکیه بر توان داخلی نیازهای کشــور را برطرف کنیم 
و حتی اقدام به صادرات خدمات فنی و مهندســی کنیم. اگر برنامه ریزی مدونی 
برای فعال ســازی ظرفیت های داخلی صورت گیرد، امکان رفع معضل بیکاری در 

کشور وجود دارد.

حجم بارش های کشــور از ابتدای مهرماه جاری تا شنبه 27 
آذرماه جاری به 35 میلیمتر رسید که این مقدار بارندگی نسبت 
به میانگین دوره های مشابه درازمدت با 55 میلی متر بارش، 36 
درصد کاهش و نسبت به دوره مشــابه سال آبی گذشته با 86 

میلی متر بارش، 59 درصد کاهش نشان می دهد.
به گزارش ایســنا، بیشترین بارش در شش حوضه آبریز اصلی کشور 
مربــوط به حوضه آبریز دریای خزر بــا 121 میلی متر بارش بوده که در 
مقایســه با سال آبی گذشته 37 درصد و در مقایسه با متوسط 48 ساله، 
5 درصد کاهش داشته است. کمترین بارش نیز در حوضه های شش گانه 
اصلی کشور مربوط به حوضه آبریز مرزی شرق با یک میلیمتر بارش ثبت 
شــده که در مقایسه با سال آبی گذشته 95 درصد و متوسط بلندمدت، 

93 درصد کاهش داشته است.
بیشترین میزان بارش ها در ایستگاه دینارسرا در استان مازندران با 740 
میلیمتر و کمترین میزان بارش ها در ایســتگاه های چابهار در سیستان و 
بلوچستان، جنت آباد جنگل در خراسان رضوی، خونیک علیا در خراسان 

جنوبی با صفر میلیمتر به ثبت رسیده است.
گفتنی است، حجم بارش از اول مهر تا پایان 27 آذر معادل 57 میلیارد 

و 681 میلیون متر مکعب ثبت شده است.

معاون زراعت وزیر جهاد کشاورزی گفت: 3 سال است که به صنایع 
قند و شکر توجه چندانی نکرده ایم.

عباس کشاورز در مورد وضعیت پرداخت کارخانه های قند و شکر به کشاورزان 
به فارس، گفت: ســال سومی است که صنایع قند و شکر از مطالبات به حق شان 
محروم هســتند، چراکه چغندر تولیدی کشاورزان کالایی صنعتی است و اگر از 
صنایع قند و شکر هم حمایت نشود، دو سر ضرر خواهد بود.وی افزود: قیمت های 
قند و شکر که توسط سازمان حمایت مصوب می شود، بسیار سخت گیرانه بوده و 
دولت در این زمینه حساس است، از طرفی کارخانجات بابت تفاوت قیمت چغندر 
سه سال است که 550 میلیارد تومان از دولت طلبکار هستند و همین امر سبب 
می شود که نتوانند پول چغندرکاران را بپردازند.معاون زراعت وزیر جهاد کشاورزی 
صنایع قند و شــکر را صنعتی رو به رشــد دانست و گفت: اگر بخش صنعت با ما 

همراهی کند خوداتکایی شکر ظرف 3-4 سال آینده دور از انتظار نیست.
گلایه چغندرکار نمونه

در همیــن حال یک چغندرکار نمونه کشــور یکی از مشــکلات پیش روی 
چغنــدرکاران را فــروش محصول به کارخانه های شــکر و دریافت به موقع پول 
عنوان کرد و افزود: متأسفانه دو سال است که بهای محصول چغندرکاران که از 
پاییز فروخته می شــود، تا تیرماه سال بعد به تأخیر می افتد.حبیب کرنوکر افزود: 
سال گذشته که قیمت شکر پایین بود، کارخانجات به جای بهای چغندر شکر به 
کشاورز می دادند تا خود در بازار فروخته و پولش را بردارد، ولی امسال که قیمت 
شــکر بالا رفته کارخانجات حتی حاضر نیستند، به جای پرداخت طلب کشاورز 

همان شکر را هم بدهند.
به گفته این کشاورز لرستانی، سال گذشته کشاورزان از بابت فروش شکر 
در بازار و نقد کردن پولشان در هر کیلو 200 تا 300 تومان ضرر می کردند و 
حتی 10 تا 12 درصد مالیات خود را هم به پای کشاورز محاسبه می کردند.

کرنوکر قیمت هر کیلو چغندر برای امسال را با توجه به عیار آن متفاوت دانست 
و گفت: چغندر با عیار 16 کیلویی 291 تومان اســت و به ازای هر عیاری که 
اضافه می شود، در هر تن 19 هزار و 700 تومان به قیمت اضافه می شود.گفتنی 
است چغندر یکی از محصولاتی است که همواره خرید تضمینی آن برای تولید 
شکر محل بحث بوده و حتی برخی معتقد هستند، کشت آن را به دلیل آب بر 
بــودن باید محدود کرد، از طرف دیگر کارخانجات فرآوری این محصول برای 
تولید شکر در برخی استان ها مانند خوزستان به دلیل فرسودگی و مستعمل 
بودن با مشــکل مواجه بوده تا حدی که وزیر صنعت و وزیر جهاد کشاورزی 
برای احیای این کارخانه ها دســت به کار شــده اند.تولید چغندر قند علاوه بر 
تولید قند و شــکر باعث تأمین خوراک دام از محل تفاله چغندر در کارخانه 
قند نیز می شود.طبق برنامه اقتصاد مقاومتی شکر به عنوان یکی از محصولات 
استراتژیک با برنامه الگوی کشور استان ها و احیای کارخانجات فرآوری شکر 

در داخل تولید خواهد شد.

مدیرعامل بورس کالای ایران 
دراین  آتی سکه  معاملات  ارزش 
بورس را بیش از 124 هزار میلیارد 

تومان اعلام کرد.
حامد ســلطانی نژاد در مراســم 
رونمایی از معاملات اختیار معامله در 
بازار سرمایه با اشاره به سابقه معاملات 
مشتقه در بورس کالا گفت: در سال 87 
بازار آتی سکه و بعد از آن بازار آتی تک 

سهم در بازار سرمایه راه اندازی شد اما 
در ابتدا هیچ کس تصور نمی کرد که تا 
به امروز ارزش معاملات آتی سکه در 
بورس کالابه بیش از 124 هزار میلیارد 
تومان برسد که رقمی قابل توجه است.
وی ادامــه داد: همچنین تصمیم 
گرفتیم برای دارا بــودن از یک بازار 
نقدی برای سرمایه گذاران در بازارهای 
مالی آتی و آپشن، یک بازار نقد مستمر 

ایجاد شود که بر همین اساس در پایان 
سال 94 گواهی سپرده سکه راه اندازی 
کردیم که البته این روند در محصولات 
کشاورزی از جمله ذرت نیز در دستور 

کار است.
سلطانی نژاد افزود: کلیه بورس ها 
به ویــژه بورس های کالایــی باید به 
مرجعی برای قیمت ها تبدیل شوند و 
امروزه کشــور ما در بسیاری از کالاها 

دارای مزیت تولید اســت و پتانسیل 
تبدیل شــدن ایران به مرجع قیمتی 

در منطقه وجود دارد.
وی ادامــه داد: بــرای اینکه به 
مرجعیت قیمتی دســت پیدا کنیم، 
چند فاکتور لازم است که بالا بودن 
عمق بازار، نقد شــوندگی، تناوب و 
اســتمرار عرضه و همچنین داشتن 
ابزارهای مالی از الزمات تبدیل شدن 

به مرجع قیمتی است که امروز شاهد 
راه اندازی معاملات آپشــن در بازار 

سرمایه هستیم.
به گفته مدیرعامل بورس کالای 
ایــران، بــورس کالا ایــن آمادگی را 
دارد که ظرف مدت کوتاهی، توســعه 
قراردادهای آپشن را در دستور کار قرار 
دهد و با توجه به بستری که در بورس 
کالا وجود دارد، معاملات آنلاین آپشن 

را نیز راه اندازی کنیم. 
براســاس این گزارش، در پی 
قراردادهای  معامــلات  انــدازی  راه 
اختیار معامله، طی دو روز آغازین این 
معاملات بالغ بر 2 هزار و 506 قرارداد 
اختیار خرید سکه طلا در بورس کالای 
ایران منعقد شد. ارزش این قراردادها 
بیش از 28.6 میلیارد ریال در بورس 

کالا است.

قیمت سکه و ارز ) به تومان(
قیمت بازارنوع سکه

1138000سکه تمام طرح جدید
1125000سکه تمام طرح قدیم

600000نیم سکه
320000ربع سکه

200000گرمی
112343هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3945دلار
4275یورو
4920پوند

1158لیر ترکیه
1103درهم امارات

با وجود مصوبه قانونی صورت گرفت
اصرار مجدد نعمت زاده

 برای خروج پتروشیمی ها از بورس

فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص(:
امکان رفع معضل بیکاری 

با تکیه بر توان داخلی کشور وجود دارد
معاون وزیر جهاد کشاورزی:

3 سال است به صنایع قند و شکر 
توجهی نکرده ایم

60 کشــور جهــان در 
محصولات  جهانی  نشست 
ترکیه  استانبول  در  حلال 
تاکیــد کردند برای رهایی 
از ســلطه دلار بر بازارهای 
از  اســتفاده  باید  جهانی 
ارزهای ملی یا طلا جایگزین 

دلار شود.
به نقل  به گزارش فارس، 
نمایندگان  صبــاح،  دیلی  از 
60 کشور در »نشست جهانی 
استانبول«  حلال  محصولات 
تاکید کردند بایــد دلار را از 
مبادلات تجاری حذف کنند. 

این اقدام بــه دلیل رهایی از 
فشــار بیش از اندازه دلار بر 
ســایر ارزها و به نوعی سلطه 
این ارز بــر بازارهای جهانی 
»نشســت  می شــود.  انجام 
جهانی حلال« در اســتانبول 
ترکیه برگزار شــد که در آن 
نمایندگان 60 کشــور جهان 

حضور داشتند.
یونس ات رئیس »نشســت 
جهانی حــلال« اعلام کرد که 
این کشورها به دنبال راه هایی 
برای رهایی از فشار دلار بر سایر 

ارزها هستند.

وی همچنین تاکید کرد: در 
این نشست موضوع های مربوط 
به استفاده از ارزهای ملی و یا 
طلا در مبــادلات تجاری این 
کشــور ها به جای دلار بحث و 

بررسی شد.
داشت:  بیان  وی همچنین 
در حال حاضر میزان  مبادلات 
تجاری محصــولات حلال در 
کشور به 3 تریلیون دلار رسیده 
است و مبادلات با ارزهای ملی 
و یا طلا در چنین بازاری تاثیر 
بسیار زیادی بر رهایی از سلطه 

دلار خواهد داشت.

دبیر سابق اتحادیه تولید 
و صادرات نساجی و پوشاک 
گفت: در طرح مبارزه با قاچاق 

پوشاک فقط هیاهو شد.
مهدی یکتــا در گفت وگو با 
وضعیت  در خصوص  تســنیم، 
وزارت صنعت  بخشنامه  اجرای 
مبنــی بر لزوم ثبــت برندهای 

خارجی در کشور، اظهار داشت: 
قرار بود بر اساس این بخشنامه 
برندهای  فروش  نمایندگی های 
خارجی ثبت قانونی در کشــور 
شوند اما هنوز خبری از اجرای 
این بخشنامه نیست و برندهای 
تقلبی به راحتی در بازار فعالیت 

می کنند.

یکتــا بــا اعــلام اینکه در 
بخشنامه گفته شده برای ثبت 
نمایندگی باید 20 درصد ساخت 
داخل از همان ابتدا رعایت شود، 
گفت: به اعتقاد بنده در ابتدای 
خارجی  برندهــای  با  همکاری 
نمی تــوان 20 درصد را اجرایی 
کرد بلکه باید به مرور این شرط 

اجرایی و حتی افزایش پیدا کند.
وی با بیان اینکه 70 درصد 
بازار پوشــاک کشور در اختیار 
برندهای خارجی قرار داشــته 
و ســهم تولیدکننــده داخلی 
در خوشــبیانه ترین حالت 30 
درصد اســت، افزود: قرار بود با 
اجرای طرح مبــارزه با قاچاق 

کالا، مدیریت بازار انجام شــده 
و بــرای حمایت از تولیدکننده 
لازم صورت  اقدامــات  داخلی 
گیرد اما متاســفانه به صورت 
مقطعی فقــط هیاهوی مبارزه 
با قاچاق پوشاک مطرح شد اما 
عملا در بازار تغییری به وجود 

نیامده است.

تولید  اتحادیه  ســابق  دبیر 
و صادرات نســاجی و پوشــاک 
اضافه کرد: لازمه مبارزه با قاچاق 
هماهنگی ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و اصناف است، به این صورت 
که اصناف از واحدهای تولیدی 
وضعیت  و  گمرکــی  اظهارنامه 

برندها را مطالبه کنند.

60 کشور جهان:

باید دلار را از مبادلات تجاری حذف کنیم

دبیر سابق اتحادیه نساجی و پوشاک:

مبارزه با قاچاق پوشاک در مرحله هیاهو متوقف شد

مدیره  هیئــت  رئیس 
گاوداران  صنفــی  انجمن 
اینکه طرح شــیر  بیان  با 
مدارس هنوز اجرایی نشده 
است، گفت: فقط 50 درصد 
بابت  دامــداران  مطالبات 
خام  شــیر  توافقی  خرید 

پرداخت شده است.
در  مقدســی  ســیداحمد 
گفت وگو بــا مهر با بیان اینکه 
خرید توافقی شیر خام همچنان 
ادامــه دارد، اظهــار داشــت: 
دامداران  پول  دولت  متاسفانه 

را پرداخت نکرده است.
وی با اشاره به مصوبه دولت 
برای شیر مدارس گفت: دولت 
می تواند شیر مدارس را از طریق 
سازمان مرکزی تعاون روستایی 
که خرید توافقی شــیر خام را 
برعهده دارد، تامین کرده و این 

طرح را اجرایی کند.

رئیس هیئت مدیره انجمن 
صنفی گاوداران کشور تصریح 
کرد: اجرای طرح شیر مدارس 
عــلاوه بر اینکه ســبب ایجاد 
تقاضا در بازار می شود، می تواند 
به افزایش مصرف ســرانه این 
محصول در جامعه و رونق تولید 

کمک کند.
مقدسی با اشــاره به اینکه 
حــدود 600 میلیــارد تومان 
بودجه برای اجرای طرح شیر 
مدارس مصوب شده است، ادامه 
داد: بهتر است دولت این مبلغ 
را در اختیار ســازمان مرکزی 
تعاون روســتایی قرار دهد تا 
این سازمان اقدام به خرید شیر 
از دامداران و اجرای طرح شیر 

مدارس کند.
وی با بیــان اینکه به طور 
میانگین روزانه 850 تن شــیر 
خــام از دامــداران خریداری 

می شــود، افــزود: تاکنون 50 
به  دامداران  درصد مطالبــات 
حســاب آنان واریز شده است 
از  تولیدکنندگان  اینکه  ضمن 
مطالبات شــان  پرداخت  نحوه 

راضی نیستند.
رئیس هیئت مدیره انجمن 
صنفی گاوداران ایران با اشاره 
به اینکه با گذشــت چند ماه 
از ســال تحصیلی، هنوز طرح 
شــیر مدارس اجرایی نشــده 
است، تصریح کرد: دولت 200 
میلیارد تومان مشوق صادراتی 
برای صــادرات لبنیات مصوب 
کرده که 50 میلیارد تومان برای 
طرح خرید توافقی شــیر خام 
بوده اســت اما متاسفانه هنوز 
این مبلغ تخصیص داده نشده 
که صادرات رونــق پیدا کند، 
ضمن اینکه ســازمان مرکزی 
تعاون روستایی قادر به پرداخت 

با گذشت چند ماه از سال تحصیلی

دولت طرح شیر مدارس را هنوز اجرایی نکرده است

مطالبات دامداران باشد.
دیگری  بخش  در  مقدسی 
از سخنان خود به قیمت تمام 

شــده تولید شــیر خام برای 
و  کرد  اشــاره  تولیدکنندگان 
گفت: در حــال حاضر قیمت 

تمام شــده تولید هر کیلوگرم 
شیر خام برای دامداران حدود 

1320 تومان است.

سرویس اقتصادی-
اعلام نرخ رشد نجومی 7/4 
رئیس جمهور  از سوی  درصدی 
که قبلا معیار ســنجش اوضاع 
اقتصــادی کشــور را »جیب 
مــردم« عنوان کــرده بود و 
مسئولان  زنجیره ای  تلاش های 
این رقم،  برای توجیــه  دولت 
واکنش کارشناسان اقتصادی را 

برانگیخت.
ســی امین  در  رئیس جمهــور 
کنفرانــس وحدت اســلامی و در 
حضور رهبر معظم انقلاب، به بیان 
وضعیت رشــد اقتصادی کشور در 
نیمــه اول ســال 95 پرداخت و با 
بیان عددی عجیب که کسی توقع 
شنیدن آن را نداشت اعلام کرد که 
رشد اقتصادی شش ماهه اول امسال 

7/4 درصد بوده است.
بعد از سخنان روحانی، مسئولان 
بانک مرکزی به ســرعت در خبری 
کوتاه بر روی پایگاه اطلاع رســانی 
خود، اعلام کردند که رشد اقتصادی 
شــش ماهه اول امسال 7/4 درصد 
بــوده اما جزئیات آن بعدا منتشــر 

خواهد شد.
ولی الله ســیف، رئیس کل بانک 
مرکزی هم در واکنش به ســخنان 
روحانی، این رشــد سؤال برانگیز را 
به افزایش تولیــد و صادرات نفت 
ربــط داد و با تأکید بر رشــد 5/4 
درصدی اقتصاد در بهار امسال، در 
کانــال تلگرامی خود توضیح داد: با 
بهبود شرایط و گسترش پیامدهای 
انتشاری ناشــی از آن و ظهور آثار 
سیاست های بکار گرفته شده، رشد 
اقتصادی در تابســتان امسال 9/2 
درصد و در شــش ماهه اول ســال 

جاری 7/4 درصد تحقق پیدا کرد.
 با افزایش ابهامات درباره تناقض 
میان اظهارات رئیس جمهور و شرایط 
فعلی اقتصاد کشور، پیمان قربانی، 
معاون سیف هم برای توضیح بیشتر 
اظهارات روسای خود به میدان آمد 
و گفت:  با توجه به افزایش صادرات 
نفت، بخش عمده رشــد اقتصادی 
مربوط به بخش نفــت بوده اما در 
بخش های غیرنفتــی هم در فصل 
دوم نســبت به فصــل اول تقویت 

شده است.
در ادامه، وزیــر اقتصاد و امور 
دارایی نیز با دفاع از اعلام نرخ رشد 
اقتصــادی 7/4 درصدی از ســوی 
همــکاران خود در دولــت، گفت: 
هم اکنون نرخ رشــد در بخش های 
مختلف افزایــش یافته همچنانکه 
مثبت شــدن نرخ رشــد در بخش 
مســکن به خوبی در جامعه دیده 
می شود و در بخش های مختلف نیز 

نرخ رشد رضایت بخش است.
رشد بانک مرکزی

 یا رشد مرکز آمار؟!
با این حال تفاوت های آشــکار 
آمارهــای مراکز رســمی در دولت 
را  کارشناســان  تعجب  یازدهــم، 
برانگیخته است و آنان را در تحلیل 
عملکرد دولت سردرگم کرده است. 
رئیس بانک مرکزی و معاون وی در 
حالی نرخ رشــد سه ماهه نخست 
سال امسال را 5/4 عنوان می کنند 
کــه مرکز آمــار ایران نرخ رشــد 
اقتصادی در بهار 95 را با احتساب 
فروش نفت 4/4 درصد و همچنین 
نرخ رشد اقتصادی بدون نفت را 2/9 

درصد اعلام کرده است!
تناقض دیگــری که در همین 

زنجیــره ای  توجیهــات  ابتــدای 
دولتمردان برای صحیح جلوه دادن 
سخنان رئیس جمهور مشاهده شد، 
اظهارات وزیر اقتصاد درباره وضعیت 
ســاخت و ســاز در کشــور است. 
طیب نیا در حالی از »مثبت شــدن 
نرخ رشــد در بخش مســکن« یاد 
می کنــد که قربانــی، معاون بانک 
مرکــزی یک روز قبــل گفته بود: 
رشــد بخش ســاختمان به عنوان 
زیرمجموعه مهم گــروه صنعت و 
معدن، همچنان منفی است و هنوز 

از رکود خارج نشده است!
دولت  مدیران  تکاپوی  علیرغم 
بــرای توضیح اظهــارات روحانی، 
اقتصاددانــان و فعــالان اقتصادی 
از همان ســاعات اولیــه اعلام نرخ 
توسط  اقتصادی  رشــد  حیرت آور 
رئیس جمهور و بانک مرکزی نسبت 
به این مسئله واکنش نشان دادند و 
آن را در تضاد با واقعیات اقتصادی 

کشور دانستند.
افزایش خام فروشی

مایه شرمساری!
مسئولان دولت، فروش نفت را 
عامل اصلی و به عبارتی تنها عامل 
رشــد نجومی 7/4 درصدی عنوان 
می کننــد. این در حالی اســت که 
بر اساس شواهد موجود و اظهارات 
مســئولان دولت، حتی اگر میزان 
فروش نفت افزایش یافته باشد، پول 

آن به کشور باز نگشته است.
در همیــن رابطه امیرحســین 
زمانی نیا، معاون امــور بین الملل و 
بازرگانی وزیر نفت گفته بود علیرغم 
اینکه پس از برجام موانع بر سر راه 
انتقال پول نفت به کشور برداشه شده 
اما هنوز هم بانک های بزرگ از ترس 

تنبیه آمریکایی ها برای همکاری با ما 
محتاط هســتند. این حرف از سوی 
تعــدادی دیگر از مســئولان دولت 
هم تکرار شــد که البته به تازگی با 
انتشــار خبری مبنی بر جریمه یک 
بانک ایتالیایی توســط آمریکایی ها 
به جرم همکاری با ایران، معلوم شد 
حتی بانک های نه چندان بزرگ هم از 
خطر دشمنی آمریکا مصون نیستند!
علاوه بر این چنانچه فرض کنیم 
این پول هــا به هر طریق ممکن به 
دســت دولت رسیده باشد، افزایش 
رشــد با افزایش خام فروشــی، آن 
هم بعد از آن همه هیاهو و شــعار 
برای کاهش خام فروشی و افزایش 
بهره وری، اگر خیانت نباشد، حداقل 

»مایه شرمساری« است.
دوگانه »جیب مردم« 

و »ادعای دولت«!
اشاره  با  اقتصادی  صاحبنظران 
ضمنی به سخنان قبلی روحانی که 
معیار سنجش اوضاع اقتصادی کشور 
را »جیب مردم« اعلام کرده بود، از 
وضعیت معیشتی و اشتغال مردم و 
تفاوت فاحش آن با اظهارات جدید 

روحانی انتقاد کردند.
بــه گزارش نســیم، عباســعلی 
ابونوری، اقتصــاددان تأکید کرد: به 
نظر می رسد دســتیابی به این رشد 
اقتصادی ناشــی از نوسانات قیمتی 
بوده و تولید در آن نقشــی ندارد. به 
این دلیل که رکود همچنان در بازارها 
جولان می دهد و دولت همه توان خود 
را برای کاهش تورم به کار گرفته است.

همچنیــن محمدرضــا جهــان 
بیگلــری، اقتصــاددان و عضــو اتاق 
بازرگانــی با اشــاره به منابع رشــد 
اقتصادی، گفــت: افزایش نهاده های 

تولید، افزایش بهره وری عوامل تولید و 
به کارگیری ظرفیت های احتمالی خالی 
در اقتصاد منابع رشد اقتصادی هستند.

این عضو اتاق بازرگانی با تأکید 
بر تناقض میان وضع موجود کشور 
با آمار ارائه شــده، عنوان کرد: نرخ 
بیکاری در ســال 95 افزایش و نرخ 
سرمایه گذاری هم باتوجه به آمارهای 
رسمی کاهش داشته است. افزایش 
بهروری عوامل تولید نیز در همین 
سال بطور قابل ملاحظه ای سقوط 

کرده است.
جهان بیگلری گفت: بکارگیری 
ظرفیتهای اقتصادی کشور هم بدلیل 
بی برنامگی اقتصادی انجام نشــده 
است پس به نظر می رسد دولتمردان 
از غیب رشد اقتصادی را 7/4 درصد 

اعلام کرده اند.
تناقض رشد و بیکاری!

گفتنی است، اگر رشد اقتصادی 
7/4 درصدی کــه رئیس جمهور و 
مســئولان بانک مرکزی از آن یاد 
می کنند درست باشد، در حال حاضر 
نرخ بیکاری باید تک رقمی باشد. این 
در شرایطی است که طبق آخرین 
گزارش مرکــز آمار نرخ بیکاری در 
تابستان امسال بیشترین جهش را 
در طی 18 فصل گذشــته داشته 
و بــه رقم بی ســابقه 12/4 درصد 

رسیده است.
هادی حق شــناس، کارشناس 
اقتصــادی طرفدار دولت و نماینده 
پیشین مجلس در این رابطه گفت: 
مردم بهبود را زمانی حس می کنند 
که قدرت خریدشــان افزایش یابد؛ 
لذا اگر تنها از زندگی مردم به سراغ 
تحلیل شاخص های اقتصادی برویم 
نمی تــوان پذیرفت کــه اقتصاد با 

کاهش تورم مواجه شده است.
وی افــزود: رشــد اقتصادی در 
زندگی روزمره نامحسوس است. دلیل 
آن هم مشخص است؛ مهم ترین تاثیر 
رشد بر زندگی مردم در حوزه اشتغال 
اســت ولی وقتی ظرفیت جدیدی 
ایجاد نمی شود و تنها از ظرفیت های 
گذشته استفاده می شود، طبعا شغلی 
هم ایجــاد نمی شــود و تاثیری در 

زندگی مردم نمی گذارد.
تناقضات  این مشکلات و  همه 
رشــد و اشتغال در شرایطی بیشتر 
جلب توجه می کند که روحانی در 
ابتدای آبان امســال تصریح کرده 
است: امروز بیکاری و عدم اشتغال 
یک معضل بزرگ برای سراسر کشور 
است و از روز اول دولت یازدهم هم 
به دولتمردان و مسئولین و هم در 
ســخنرانی ها گفته ام که بزرگترین 
مشکل کشور در ســال های آینده 

بیکاری است.
شایان ذکر است که واحدهای 
تولیدی هم این روزها به هیچ وجه 
روزگار خوبی را سپری نمی کنند و با 
گلایه از بانک مرکزی اعلام می کنند 
کــه از بخش تولیــد هیچ حمایتی 
نمی شود و آنها مجبورند با کمترین 
میزان ظرفیت به فعالیت خود ادامه 
دهند و یــا حتی در برخی از موارد 
واحد تولیدی خود را تعطیل کنند.

کمتر روزی اســت که خبری از 
تعطیلی کارخانه های تولیدی کشــور 
منتشر نشــود که در این میان توقف 
خطــوط تولیدی کشــور، که بعضی 
از آنهــا چند دهه در کشــور فعالیت 
نموده  و بار تولید و اشتغال مردم را به 
دوش کشــیده اند، بیش از همه »مایه 

شرمساری« است.

کارشناسان اقتصادی نظر می دهند

 ادعای رشد اقتصادی 7/4 درصدی 
از جیب مردم تا روی کاغذ!

ارزش معاملات آتی سکه در بورس کالا به بیش از 124 هزار میلیارد تومان رسید

یک تولیدکننده هرمزگانی با تلاش خود و کمک بســیج 
سازندگی موفق شده به 7 کشور جهان میگو صادر کند.

احمد درویشی که سه سال و نیم است کار پرورش میگو را در روستای نخل 
ابراهیم از توابع شهرستان میناب استان هرمزگان شروع کرده است در مزرعه اش 
ســالانه بین 30 تا 50 تن میگو پرورش می دهد و هر کیلو را به خریداران عمده 

بین 10 تا 14هزار تومان می فروشد.
وی در چند نوبت و مجموعاً با حمایت بســیج سازندگی 120 میلیون تومان 
وام گرفته، اما هر چه تلاش کرده موفق نشده از وزارت جهاد و یا دیگر ارگان های 
دولتی وامی بگیرد. توجیه وزارت جهاد کشــاورزی این بوده که مزرعه درویشی 
مســاحت کافی را ندارد که وام به او تعلق گیرد. اما وی می گوید: اداره شــیلات 
چندین مرتبه سرکشی کرد و بررسی های دقیق انجام داد و تایید کرد که مزرعه 

من برای پرورش میگو توجیه اقتصادی دارد.
درویشی درباره فرآیند تولید و پرورش میگو می گوید: ابتدا استخرهای پرورش 
میگو که یک هکتاری یا یک و نیم هکتاری هستند را در ماه فروردین یا اسفند 
شخم می زنیم تا لجن و گل و لای آن گاز تولید نکند و باعث مرگ میگوها نشود. 
مرحله بعد آهک پاشــی و مرحله آخر آبگیری استخرهاست. سپس ورود لارو که 
همان بچه میگو اســت به اســتخرها صورت می گیرد. لارو را از سالن های تکثیر 
که در شهرســتان میناب است خریداری می کنیم و با رعایت اصول حمل و نقل 
به مزرعه انتقال می دهیم و بعد از هم دما کردن آب لارو با آب استخرها مرحله 

رهاسازی را انجام می دهیم.
وی می افزاید: مرحله بعد غذادهی استخرهاست. غذای میگوها را با پودر ماهی، 
آرد، سویا و پودر گوشت به وسیله دستگاه پلت زن درست می کنیم و به آنها می دهیم. 
این مراحل را به مدت 6 ماه ادامه می دهیم و با توجه به رشد میگوها غذای آنان را 
نیز اضافه می کنیم که در یک استخر یک هکتاری به 120 کیلو در روز می رسد 
و در طی روند تولید نکاتی شامل تنظیم آب استخر، شوری آب، دمای آب و ... را 
چک می کنیم. در استخرهای پرورشی دستگاه های هواده نیز جهت تولید اکسیژن 
برای رشــد بیشتر نصب می کنیم و میگو را به 24 گرم که 40 تا50 دانه اش یک 
کیلو می شود می رسانیم. از هر هکتار دو و نیم تا سه تن میگو برداشت می کنیم.

احمد درویشی علاوه بر سود 80 میلیونی که سالانه کسب می کند، شش نفر 
دیگر را هم در مزرعه خود شاغل کرده است.

وی درباره علت انتخاب پرورش میگو می گوید: یکی از مزیت های پرورش میگو 
در اســتان هرمزگان این است که کل چرخه تولید و پرورش میگو در این استان 
موجود اســت و هزینه را به حداقل کاهش می دهد. مثلا برای تامین غذای میگو 
احتیاج نیست به دیگر استان ها مراجعه کنیم و همچنین هزینه تولید و نگهداری 

نیز حداقل ممکن است.
90 درصد محصول تولیدی مزرعه احمد درویشــی صادر می شــود. بیشتر 
صادارات هم به کشورهای امارات، چین، تایلند، کره، فرانسه، ژاپن و روسیه است.
وی همچنین به خاطر تولید انبوه ارزش افزوده با ســرمایه اندک در اســتان 

خود، شاخص شده و بارها مورد تقدیر قرار گرفته است.
این فعال اقتصادی درصدد است که واحد بسته بندی میگو را هم به مزرعه خود 
اضافه کند، اما هنوز این اتفاق رخ نداده و بسته بندی میگوهایش در سردخانه ای 

نزدیک مزرعه، صورت می گیرد.
درویشــی در پایان به جوان های هم ســن و سال خود هم گفت که ظرفیت 
شغل های اداری در کشور پر شده و حتی در شهر و استان او جوان های زیادی را 
می شناسد که با فوق لیسانس دنبال کار می گردند و حتی برای کارگری التماس 
می کنند. او می گوید که هر جوانی در شــهر و استان خود کمی جست و جو کند، 
کارهای تولیدی زیادی را می تواند پیدا کند که حتما بازار بکر و سود سرشاری دارند.

با حمایت بسیج سازندگی 
تولیدکننده هرمزگانی موفق به صادرات 

میگو به 7 کشور دنیا شد 

نسبت به مدت مشابه سال گذشته ثبت شد
کاهش 59 درصدی بارش های کشور

بر اساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس، درآمد ناشی از مالیات 
اصناف و حقوق و مســتغلات 21 درصد نسبت به بودجه امسال افزایش 

یافت.
به گزارش فارس، مرکز پژوهش های مجلس در بررســی لایحه بودجه سال 
96، به تشــریح منابع عمومی دولت پرداخته و آورده است: درآمد مالیات لایحه 
بودجه ســال آینده 112 هزار میلیارد تومان از کل درآمدهای 160 هزار میلیارد 
تومانی بوده که 70 درصد این درآمدها را پوشش می دهد و نسبت به قانون بودجه 

امسال 8 درصد رشد دارد.
بر این اساس، مالیات ها متشکل از 5 بخش، 1- شرکت ها، 2- درآمد )حقوق، 
اصناف، مســتغلات، سایر(، 3- ثروت )ارث، نقل و انتقال، سهام، املاک و سایر(، 
4- واردات، 5- کالا و خدمات )ارزش افزوده، عوارض خروج از کشور، شماره گذاری 
خودرو و سایر( است.مالیات بر درآمد که ناشی از حقوق و اصناف است برای سال 
آینده با افزایش 21 درصدی روبرو است، در حالی که مالیات شرکت ها با 6 درصد 
افزایش روبرو خواهد بود.این سوال به وجود می آید با توجه به شرایط رکودی حاکم 
بر فعالیت های اقتصادی وزارت اقتصاد به ویژه سازمان امور مالیاتی چه برنامه ای 
برای این موضوع دارد.همچنین برای سال آینده افزایش حقوق کارمندان 10 درصد 
پیش بینی شده و به نظر می رسد، برای عقب ماندگی مالیات در دیگر بخش ها باید 

از این طریق تامین شود.

بر اساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس
مالیات اصناف و حقوق سال  آینده

 21 درصد افزایش می یابد


